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UNICIPALS 9 9 • Els alcaldes més veterans 

Josep Maria Salvatella i Sunyer, al
calde de Llançà des de fa vint anys, 
diu que no li agrada fer-se pregar, 
però el cas és que els seus convilatans 
li han sentir a dir cada mandat que 

aquell era l'últim. «A vegades hi ha 
consideracions morals que impe
deixen plegar», diu. Ara afronta les 
sisenes eleccions amb la voluntat de 
fer una llista amb gent jove que 

resolgui el problema successori. Re
solt el dèficit d'infraéstructures que 
tenia el municipi, ara ja es pensa 
a renovar algunes de les que s'han 
fet en aquests vint anys, com la de

puradora, que va ser una de les pri
meres de la comarca. Salvatella re
butja un creixement turístic massiu 
a Llançà, i considera que és suficient 
mantenir i millorar l'oferta actual. 

J O S E P M A R I A S A L V A T E L L A . Alcalde de Llançà (CiU) 

«A vegades les consideracions morals impedeixen plegar» 
JOSEP PUIGBERT 

• Llançà.— Què li queda per 
fer que no hagi pogut emprendre 
en vint anys? 

—^̂ «Sempre queden coses per 
fer. Llançà, com tots els pobles, 
portava un retard important en 
infràestructures. Des de la ins
tauració de la democràcia, s'ha 
recuperat força, però sempre 
queden coses per fer. La de Llan
çà va ser una de les primeres 
depuradores d'aigües residuals 
que es van fer, i ja fa temps 
que ens hem plantejat fer-ne una 
de nova a l'altre costat de la 
via del tren, perquè la que tenim 
ha quedat envoltada de cases 
i és insuficient. Un altre repte 
és construir un institut nou que 
substitueixi les aules prefabrica
des, i també s'ha de fer un centre 
d'assistència primària nou.» 

—El creixement turístic que 
ha experimentat Llançà és as
sumible pel potencial del mu
nicipi, o s'ha desbordat? 

—«Estem en una proporció 
força sostenible. Jo tampoc no 
voldria que Llançà es convertís 
en un Lloret de Mar; seria una 
equivocació. Evidentment, Llan
çà viu, en una part important, 
del turisme, i l'hem de mantenir 
i millorar. Seria més reticent a 
dir que s'ha d'augmentar. Aquí 
tenim un turisme de segona re
sidència que no és tan espec
tacular com el de Lloret, Platja 
d'Aro o Roses, però és inés segur 
i fidel, i crec que hem de con
tinuar per aquesta línia.» 

Reordenació conflictiva 

La reordenació del front de 
mar sempre ha estat conflictiva. 
El 1998 el MOPU va fer parar 
les obres del passeig, i l'any pas
sat una sentència judicial va fer 
aixecar una part del passeig de 
Grifeu que s'havia inaugurat ims 
mesos abans. 

—«L'àctuació del MOPU no 
la recordo, però el problema amb 
el passeig de Grifeu que va fer 
la Generalitat va ser per un error, 
suposem, d'un funcionari que va 

Abans mestre i ara polític.—Fill i nét de mestres, 
Josep Maria Salvatella va seguir la tradició fins 
que la política va superar la docència en la Uista 
de prioritats. La seva família es va traslladar de 
Figueres —on va néixer fa 59 anys— a Llançà 
quan ell tenia sis anys. A més d'alcalde d'aquest 
mimicipi alt-empordanès, ha estat diputat, par

lamentari i, a Convergència Democràtica de Ca
talunya (CDC), president comarcal i, actualment, 
secretari de política municipal i president adjunt 
a la demarcació de Girona. De la seva joventut, 
manté la vocació literària, que li ha permès pubUcar 
quatre llibres. Ara, cada fres mesos edita el butlletí 
municipal. 

adjudicar les obres de les dues 
fases del passeig al mateix temps, 
quan l'Ajuntament encara no era 
propietari de tots els terrenys 
on s'havia de fer.» 

—Des de l'any 1983, a cada 
mandat ha repetit que no es tor
naria a presentar, i ja en fa sis 
que ho fa. Que potser U agrada 
fer-se pregar? 

—«En política local influeixen 
molt les circumstàncies i es de
pèn de moltes coses. Jo sóc par
tidari de les renovacions, però 
si no estan marcades per llei, 
és difícil que es produeixin. Com 

que aquesta llei no hi és i, per 
tant, el càrrec és indefinit, moltes 
vegades et trobes amb la im
possibilitat moral de deixar el 
càrrec.» 

—I com més temps s'està en 
un càrrec més díficil és trobar 
un relleu? 

—«Sí. Quan hi ha un líder̂ , 
per dir-ne d'alguna manera, con
solidat per uns anys i un historial, 
costa que hi surti un relleu. Una 
de les característiques d'un hder 
és que al seu voltant no hi creix 
ningú, i això passa en tots els 
aspectes. Aquesta vegada, però, 

preparem una candidatura amb 
una aposta clara per les noves 
generacions, amb la intenció d'a
cabar trobant un relleu.» 

—Quina és, segons el seu pa
rer, la millor medicina per no 
cremar-se en aquest càrrec d'al
calde? 

—«Escoltar la gent i mirar de 
resoldre els problemes que saps 
que preocupen la majoria. A ve
gades és impossible, però en al
gunes ocasions considero que la 
gent en té prou amb èl fet que 
els escoltis i miris de comprendre 
la seva situació.» 

Un vot que s'ha 
estirat vint anys 

j .p. 

• L'entrada de Josep Maria Sal
vatella a la política municipal 
es va produir després d'escoltar 
una xerrada de Miquel Roca, 
que va fer una parada a Llançà, 
de camí cap a la seva residència 
del Port de la Selva. «Jo tenia 
molt clara la qüestió del català 
i la qüestió nacionalista. Després 
d'escoltar en Roca ens vam 
apuntar a Convergència; si ha
gués passat l'Heribert Barrera 
ens hauríem apuntat a ERC», 
recorda Salvatella. I ^ compo
sició de la primera llista mu
nicipal, l'any 1979, es va fer per 
votació entre els tretze militants 
del poble. Josep Maria Salvatella 
va quedar primer per un vot de 
diferència. «Un vot que ha durat 
vint anys», diu. Des de 1983, sem
pre ha obtingut la majoria ab
soluta. 

La pitjor etapa municipal va 
coincidir amb la irrupció, l'any 
1987, a l'escenari polític local 
d'un noi barceloní, de 22 anys, 
anomenat Daniel Guerra, que 
voha fer carrera a les files del 
PSC. En aquesta etapa, les ana
des i vingudes als jutjats van ser 
una constant, i es va crear un 
estil que darrerament ha tingut 
molts adeptes a la comarca, d'es
tendre els conflictes polítics a 
l'ambit judicial. 

•Fins a sis querelles es van pre
sentar, totes amb el mateix per
dedor. «Portava les coses al jutjat 
sense cap fonament, només per 
generar discussió. Utilitzava el 
jutjat com una eina, no com una 
finaUtat», recorda Salvatella. Els 
mateixos responsables del PSC 
van optar per retirar Guerra de 
la política, encara que ell s'hi 
va resistir i va presentar una Uista 
independent amb la qual es va 
quedar sense representació. El 
recompte de vots de la jornada 
electoral va ser l'última vegada 
que es va veure Daniel Guerra 
a Llançà. 

IHFRAESTRUCTURES 

Amplien el cementiri de 
Llagostera amb la construcció de 

206 nínxols i reformen el vell 
M. ÀNGELS PAGÈS 

I Llagostera.— L'Ajuntament 
de Llagostera ampUarà- la zona 
del cementiri municipal amb la 
contrucció de 208 nínxols i re-
modelarà la part antiga. Aques
tes actuacions foinnen part del 
projecte d'ampliació i reforma 
del cementiri, que va ser aprovat 
en el ple de dimecres, quan tam
bé es va donar el vistiplau a la 
convocatòria del concurs per fer 
les obres. El grup d'ERC, a l'o

posició, va abstenir-se, mentre 
que IC, també a l'oposició, va 
votar a favor però va abstenir-se 
pel que fa al plec de clàusules, 
que regulen la contractació de 
l'obra. El regidor de Medi Am
bient i de Cementiri, Lluís 
Ayach, va explicar que es faran 
quatre actuacions, la primera de 
les quals es centra a remodelar 
la porta principal, eliminar les 
barreres arquitectòniques i ade
quar i enjardinar la zona. 

URBANISME 

Redactaran un pla d'eliminació de barreres 
arquitectòniques al centre d'Olot 

SUSANNA ALSINA 
• Olot.— L'Ajuntament d'Olot 
redactarà un pla d'accessibilitat 
i eliminació de barreres arqui
tectòniques al centre de la ciutat, 
d'acord amb els criteris que dicta 
la legislació vigent. En aquest 
context, en la darrera comissió 
de govern, l'equip de CiU va 
acordar la contractació de la pri
mera fase del projecte, que se 
centrarà.únicament en el barri 
vell de la ciutat, per un import 
de dos milions de pessetes. Amb 
posterioritat, però, segons va ex

plicar ahir el regidor d'Urbanis
me de l'Ajuntament, Xavier Bas
sols, la corporació té previst con
tractar una segona fase, que 
abraçarà la resta de la ciutat.' 

De fet, i en virtut dels criteris 
establerts a través de les reunions 
periòdiques que l'Ajuntament 
manté amb les associacions MI-
FAS i ONCE, al llarg d'aquests 
últims anys s'han establert ja al
guns circuits orientats a les per
sones amb minusvalideses físi
ques i s'han adaptat gairebé totes 
les obres de nova urbanització 

d'acord amb els paràmetres de 
la normativa vigent. 

«Es pot dir que pràcticament 
el cent per cent dels edificis mu
nicipals s'ajusten als criteris d'ac
cessibilitat que marca la llei i 
que s'han eliminat gairebé totes 
les barreres arquitectòniques als 
carrers de nova urbanització. 
Evidentment, si no es fan vo
reres, com és el cas, no hi ha 
barreres. El pla, però, establirà 
les actuacions a emprendre en 
totes les obres de nova execu
ció», va dir Bassols. 

Punt, El, 1999-04-19, p. 10.
Servei de Gestió Documental, Arxius i Publicacions de l’Ajuntament de Girona (www.girona.cat/sgdap)


